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 ســوارکاری در ایران همیشه سکه رایجی داشته. رشته ای 
که ریشه در فرهنگ و ایدئولوژی ایرانیان دارد و از همین رو از 
دیربــاز به آن توجه ویژه ای شــده. بعد از رشــته های عام مثل 
فوتبال و کشتی در سالیان دور بیشترین اقبال و ابنیه از آن این 
ورزش بــوده امــا نگاه های افراطــی و تحجرآمیز در ســال های 
بعــد از انقلاب ســبب شــد که این رشــته محبــوب و جذاب به 
انزوا برود. همین انزوا ایران را از قافله مدعیان این رشته دور 

انداخت و سبب شد تا سوارکاری در رکود کامل باشد.
بــا این وجود در ســال های دهــه 70 به بعد و بــا توجه به 
علاقه شــخصی برخی از سیاســیون ذی نفوذ ســبب شد تا این 
رشــته آرام آرام و بــه شــکل حلزونــی از گوشــه نشــینی و رکود 
خارج شــود و در سپهر ورزش ایران جایگاهی هر چند کوچک 
و ناچیــز بیابــد. با این وجــود بی اعتنایــی و بعضاً نــگاه قهریه 
در دســتگاه ورزش و عــدم توجــه کافــی به این رشــته در طول 
ســالیان متمادی سوارکاری را بیشــتر بدل به یک تفریح کرده 
بــود. از چنــد ســال پیش و پــس از انتخاب مســعود خلیلی به 
عنوان رئیس فدراســیون اما ســوارکاری تحــرک ویژه ای یافت 
و بــا تلاش های مســتمر و برنامه ریزی های گســترده توانســت 
خود را در ســپهر ورزش ایران مطرح کند. حضور در بازی های 
آســیایی بعد از چند دوره غیبت، جذب مربی خارجی، کسب 
مدال آســیایی، برگزاری مســابقات متعدد و مســتمر در همه 
شــاخه ها، احیا و راه اندازی رشــته درساژ و پارادرساژ، برگزاری 
رقابت های بین المللی، میزبانی از اجلاس آسیایی سوارکاری 
و... از جملــه مهتریــن اتفاقــات ســوارکاری در دوران حضــور 
خلیلــی بوده؛ آنچه نشــان می دهد ســوارکاری دوران جدیدی 
را آغــاز کرده. دورانی کــه اگرچه پاندمی کرونا در آن یک وقفه 
دوســاله را ایجاد کرد اما به نظر می رســد با برنامه های جدید 
و گســترده فدراســیون می تــوان بــه آن امید داشــت. مســعود 

خلیلــی در یــک گفت وگوی مفصــل از برنامه هــا، چالش ها و 
دغدغه های سوارکاری می گوید و نقشه راه این رشته را ترسیم 

می کند.
ســوارکاری  فدراســیون  برنامه هــای  دربــاره  ابتــدا  در 
صحبــت کنیــد... ســوارکاری در دوران کرونــا و پســاکرونا 
چــه فعالیت هایی داشــته و آیا عقب ماندگــی تعطیلات 

طولانی در این رشته جبران شده است؟
دوران کرونا برای ورزش و سوارکاری واقعاً دوران سختی 
بــود. اگرچــه این فرصت بــه وجود آمــد که با توجــه به توقف 
مســابقات و رویدادها، برنامه های آموزشــی را پیش ببریم اما 
در حــوزه مســابقه و اردو واقعــاً عقب افتادیــم و حالا با عادی 
شــدن نســبی اوضاع اســتارت مضاعــف زده ایم تــا این عقب 
ماندگــی و خــأ جبــران شــود. در تمامــی حوزه ها، رشــته ها و 
زیرمجموعه هــای فدراســیون برنامه هــای مفصلــی را در نظر 

گرفته ایم.
در پرش با اســب مســابقات اســتانی در همه استان های 
فعال برگزار شــده و مســابقات قهرمانی کشــور در همه رده ها 
را نیز در برنامه داریم. در این رشته مسابقات به شکل مرتب 
و پیوســته برگزار می شــود و مهم ترین کاری که انجام داده ایم 
این بوده که مســابقات پرش با اســب کشــوری را تمرکززدایی 
کرده و از تهران به شهرهای مختلف برده ایم و توسعه و رونق 
ایــن رشــته را در همه جــا مدنظر داریــم. در کنــار آن برگزاری 

مسابقات بین المللی را نیز در برنامه داریم.
در رشــته درســاژ و پارادرســاژ فعالیت های مجدانه ای را 
آغــاز کرده ایم و کلاس های ســولیداریتی بــا حضور دو مدرس 
خارجی برگزار شــده. در این رشته هم کلاس و هم کلینیک را 
داشــتیم. بعد از مدت ها نیز شــاهد برگزاری مسابقات درساژ 
قهرمانی کشور در همه رده ها بودیم و برگزاری این مسابقات 
بــه ویــژه در رده هــای پایه و پارادرســاژ اتفاق مهمی اســت که 

سبب پیشرفت و اعتلای این رشته می شود.
در سوارکاری استقامت با توجه به پتانسیل و توانایی های 
مــا، برنامه هــای مفصل تــری را در دســتور کار داریــم. بــرای 
نخســتین بار کلاس سولیداریتی با یک اســتاد ایرلندی برگزار 
شــد. همچنین برای نخســتین بار دوره مربیگری استقامت را 

در ایــران با حضور ۳0 شــرکت کننده برگــزار کردیم که 12 نفر 
موفق به اخذ مدرک رسمی شدند و این نفرات برای آموزش 
این رشــته در ایران کمک شــایانی خواهند کرد. به گونه ای که 
اکنون آموزش ســوارکاری اســتقامت در اکثر استان های ایران 
روال شــده. برگــزاری این دوره حتــی در خاورمیانــه به عنوان 
یکــی از قطب های ســوارکاری ســابقه نداشــته و ایــران در این 

زمینه پیشتاز است.
در رشــته زیبایــی مســابقات اســتانی و قهرمانی کشــور را 
برگزار کردیم. برای اسب ترکمن یک مسابقه ویژه داشتیم. ۳ 
جشنواره زیبایی با حضور داوران آلمانی در شهرهای بجنورد، 

علی آباد و صوفیان برگزار کردیم و استقبال فوق العاده بود.
در رشــته اســبدوانی، پس از ۳ ســال که برنامه ها متوقف 
شــده بــود، در پیســت نوروزآبــاد مســابقات کــورس را برگــزار 
کردیــم کــه یکــی از بی نقص تریــن و بهتریــن مســابقاتی بــود 
کــه در رشــته کورس برگزار شــده چــرا که تایم تســت دوپینگ 
بســیار کاهش یافته و همین به پاکســازی و سلامت مسابقات 
بســیار کمک کــرده. از طرفی جوایز نیز به موقع پرداخت شــد 
کــه همین در افزایش انگیزه ســوارکاران مؤثر بــود. بعد از این 
مسابقات در گلستان و یزد نیز مسابقات کورس نیز برگزار شد 

که با استقبال قابل توجهی همراه شده.

 در دوران کرونا سوارکاری در حوزه آموزش فعالیت خود 
را دنبال کرد. در این بخش چه دســتاوردهایی داشــته اید و 

آیا به اهداف خود رسیده اید؟
اهمیت بحث آموزش را نباید در هیچ حوزه ای فراموش 
کــرد. بــه ویــژه ســوارکاری که در ســال های گذشــته به شــدت 
مغفــول مانده و از حرکت بازمانــده بود. در حوزه آموزش نیز 
فعالیت های بســیاری داشــته ایم. از فرصــت کرونا و تعطیلی 
مســابقات برای برگزاری کلاس های متعدد در همه شاخه ها 
اســتفاده کردیم و یک ســال خوب را برای دوره های مربیگری 
بــرای حوزه ها و فنون مختلــف از مربیگری تا کلانتری، داوری 
و طراحــی داشــتیم. آمــوزش اســبدوانی با حــدود 400 نفر در 
اســتان های مختلــف از گلســتان، یــزد و خوزســتان را برگــزار 
کرده ایم و این دوره ها هم برای مربی و هم چابک سوار برگزار 
شــده. در ســال آینده نیز در نظر داریم این دوره ها را با حضور 

مربی خارجی برگزار کنیم و امتداد پیدا کند.
 مهم ترین رویداد ورزشــی ایران در ســال آینــده بازی های 
آسیایی هانگژو است. فدراســیون سوارکاری برای حضور 

در این رویداد کلیدی چه برنامه ای دارد؟
برای حضور در بازی های آسیایی هانگژو برنامه مفصلی 
تبیین کردیم. 25 نفر از قهرمانان و سوارکاران طراز اول ایران 
را دعــوت کردیم بــرای این رقابت هــا اعلام آمادگــی کنند که 
جملگــی اعلام آمادگی کردند. در این دوره از رقابت ها بحث 
اعزام اسب با دشواری و پیچیدگی خاصی همراه است و هاب 
انتقال اســب به چین از آلمان انجام می شود. به این دلیل که 
تقریباً تمامی کشورهای حاشیه خلیج فارس که در سوارکاری 
صاحــب ســبک و مدعــی هســتند، اســب های گرانقمیــت و 
مســابقه خود را در اروپا نگهداری می کنند و از همین رو هاب 
انتقــال اســب از مبدأ آلمان در نظر گرفته شــده کــه کار اعزام 
را بــرای مــا بســیار دشــوار و پیچیده کــرده. با توجه به شــرایط 
اقتصــادی و هزینه هــا به هیچ عنوان مقرون به صرفه نیســت 
که ما اسب های خود را ابتدا به آلمان بفرستیم و بعد از آن از 
طریق آلمان به چین منتقل کنیم. از همین رو با این دوستان 

و سوارکاران مشورت شد و به یک راهکار منطقی رسیدیم.
قرار بر این شــد هر کدام از ســوارکاران و مالکان اسب که 

 رقابت در سوارکاری نابرابر است اما به مدال بازی های آسیایی و سهمیه المپیک فکر می کنیم
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سوارکاران ایرانی فاصله بعیدی با مقیاس جهانی دارند 
اما فدراسیون سوارکاری برای رسیدن به  سهمیه المپیک 

برنامه ریزی کرده. در این برنامه دیده شده که چگونه در 
بازی های آسیایی مدال بگیریم و در المپیک و پارالمپیک 

کسب سهمیه کنیم. تمامی جوانب کار و بایدها و 
الزامات دیده شده، اینکه چه نیازهایی داریم؛ اسب، 

مربی، سوارکار و حتی زمین و باشگاه. حقیقت این است 
که برای هر کاری نیاز به نقشه راه و روشنگری داریم تا به 

نتیجه برسیم. بدون برنامه هیچ موفقیت و هدفی میسر 
نمی شود. در اتاق تاریک نمی توانید سوزن را پیدا کنید. 


